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K jednotlivým projednaným bodům jednání: 

1. Zahájení a úvod 
 

Olga Letáčková přivítala přítomné, představila program jednání. Program byl schválen. 

 

2. Informace o dočerpání prostředků EU období 2007-2013 a stav 
implementace programů období 2014-2020 

 
Období 2007-2013: 

 

Olga Letáčková informovala o průběhu konání 26. zasedání Řídícího a koordinačního výboru (ŘKV), 

informovala o projednaných bodech a také o formálních změnách, stručně představila hlavní 

aktualizační body Statutu a Jednacího řádu, které ŘKV schválil. Pokud jde o stav čerpání, v srpnu byly 

EK zaslány poslední žádosti o platbu, ČR dosáhla limitu 95 % odeslaných žádostí o platbu z celkové 

alokace (EU podíl) u všech OP. Vzhledem k 5% rezervě na případné korekce EK již žádné další žádosti 

o platbu neproplatí a proběhne až konečné zúčtování v rámci uzavírání programů. Z celkové alokace 

přes 700 mld. Kč tak bude využito cca 96 %. Očekávané nedočerpání dosáhne cca 26 mld. Kč, resp. 

26,3 mld. Kč (u OP PS ČR Polsko a u OP Rybářství ještě probíhají jednání, čeká se také na výsledky 

probíhajících kontrol a výsledek auditů MF). Konečná výše bude známa v průběhu roku 2018. ŘO 

zpracovaly a předložily závěrečné zprávy o provádění jednotlivých OP, které byly projednávány 

a schvalovány na monitorovacích výborech a následně budou odeslány do EK. EK má 5 měsíců pro 

vydání stanoviska k závěrečným dokumentům (může však trvat i déle). Informace o vyčíslení 

závěrečných plateb MMR-NOK předloží vládě ČR cca v polovině roku 2017. Uzavření některých OP 

může být prodlouženo vzhledem k rizikovým projektům - mezi rizikové projekty patří takové, 

u kterých probíhá trestní řízení,  mají otevřené výsledky auditů a kontrol, nebo je evidováno riziko 

porušení podmínek udržitelnosti apod. Případné možné navýšení nedočerpání se může v případě 

neúspěšného dořešení těchto projektů týkat dle aktuálních indicií dostupných MMR-NOK 

v maximální míře částky cca 5 mld. Kč. Rizikovým faktorem jsou stále do určité míry i fázované 

projekty; celkem se jedná o 8 velkých a 30 malých projektů v rámci tří programů (OP D, OP ŽP, 

OP VaVpI). Na začátku roku 2016 byly identifikovány 4 velké projekty z OP D (včetně 2 fázovaných), 

3 z nich byly schváleny, projekt stavby trasy D1-Vestec bude podle dohody s EK pravděpodobně 

stažen. Je možné, že se tedy podaří velké projekty uzavřít do konce roku 2017. 

 

Období 2014-2020: 

 

Olga Letáčková informovala o tom, že 7. prosince 2016 proběhlo Výroční setkání s EK, kde byla 

projednávána řada aktuálních témat. EK apelovala na zrychlení čerpání v roce 2017. Dále stručně 

informovala, že ke konci listopadu 2016 byly vyhlášeny výzvy v objemu cca 75 % celkové alokace. 

Nepodařilo se naplnit limit na úrovni všech programů (pod hranicí 60% zůstaly OP ŽP a OP PIK), ale na 

úrovni Dohody o partnerství limit naplněn byl. Projektů s uzavřenými právní akty je zhruba 11 % 

alokace (odpovídá 68 mld. Kč). Nejvíce projektů má Program rozvoje venkova; ale ve finančních 



 

prostředcích jsou na tom lépe „kohezní“ programy v čele s OP Z a OP TP. Celkem bylo příjemcům 

proplaceno ke konci listopadu 20 mld. Kč a vyúčtováno 16,6 mld. Kč. EK byly ke konci listopadu 

zaslány žádosti o platbu ve výši cca 11 mld. Kč; necelé 2 % hlavní alokace. V průběhu prosince ale 

ještě probíhala certifikace, takže data ke konci roku by mohla být pozitivnější. Nicméně ve srovnání 

s obdobím 2007-2013 čerpání 2014-2020 stále zaostává. Olga Letáčková stručně informovala, že 

aktuálně je s dotčenými ŘO diskutován návrh technické realokace z Fondu soudržnosti na základě 

revize Víceletého finančního rámce. MMR-NOK připravilo návrh, který byl zaslán dotčeným ŘO 

a příští týden k němu proběhne jednání na úrovni náměstků. Jaroslav Šulc pozitivně zhodnotil 

čerpání v programovém období 2007-2013 a vyjádřil obavu z pomalého čerpání v programovém 

období 2014-2020. Miloš Rathouský se připojil k pozitivnímu hodnocení programového období 2007-

2013, ocenil koordinační roli MMR-NOK, zejména v závěru programového období; dotázal se, zda je 

nutné sledovat vypsání co nejrychlejší alokace ve výzvách. Dále se dotázal, kdy je plánováno 

předložení analýzy hodnotitelů. Olga Letáčková uvedla, že analýza hodnotitelů je připravena, ale 

nemá příliš velkou vypovídající hodnotu; jde jen o „strohé“ aritmetické průměry bez zohlednění 

dalších faktorů. Podklad nyní je interně diskutován, debata k němu bude připravena na další 

PT RHSD. Vysvětlila důvody sledování alokace ve výzvách. Zdeněk Semorád zhodnotil, že 70 % 

alokace ve výzvách je pro ŘO nezbytné minimum (pro skutečnou realizaci projektů), jednalo se 

o rozumné opatření, a do budoucna je potřeba podpořit implementaci zjednodušením pro rychlejší 

čerpání. Kateřina Neveselá přiblížila aktuální stav revize jednotného metodického prostředí (JMP), 

k němuž MMR-NOK přistoupil na základě vyhodnocení JMP z praxe po prvním roce používání. 

 

3. Stav plnění předběžných podmínek (PP) 
 

Olga Letáčková informovala, že ČR dodržela termín 31. prosince 2016 pro splnění všech PP. ČR má 

splněno všech 39 PP na národní úrovni (z toho 34 verifikováno EK; 5 PP čeká na verifikaci). ČR tedy na 

národní úrovni splnila všechny PP; pouze tematická PP 7.3 Ostatní doprava bude vykazována jako 

částečně splněná, a to do oficiálního schválení revize OP D ze strany EK (z OP D byla po dohodě s EK 

vyloučena podpora rozvoje infrastruktury vnitrozemské vodní dopravy zejména z důvodu nezajištění 

SEA; v této části bude tedy PP 7.3 neaplikovaná). Stále však probíhá hodnocení některých PP; čeká se 

na souhlasné stanovisko EK. Proces verifikace stále probíhá u PP 6.1 Vodní hospodářství, 4 Veřejné 

zakázky, 5 Veřejná podpora, 6.2 Odpadové hospodářství a 11 Veřejná správa. Jaroslav Šulc k PP 

regulace vodovodů a kanalizací informoval o aktuálních jednáních, které směřují k vytvoření 

jednotného nezávislého horizontálního síťového regulátora v ČR. Olga Letáčková informovala, že 

agenda PP koncem roku nekončí; v srpnu 2017 bude EK předložena Zpráva o pokroku v implementaci 

Dohody o partnerství obsahující celkové zhodnocení ESI fondů v ČR za období 2014-2016 včetně 

přehledu splnění PP. Aktuálně byla vypracována 7. čtvrtletní zpráva o naplňování PP; je zařazena na 

program jednání vlády v příštím týdnu. Miloš Rathouský požádal o sledování implementačních 

procesů po splnění PP u PP 2.2, kde má následovat vyhlášení výzvy na vysokorychlostní internet 

z OP PIK. U Akčního plánu pro rozvoj digitálního trhu, kde je problém s koordinací a se zapojením 

jednotlivých ŘO, podpořit změnu Akčního plánu směrem k zajištění povinnosti spolupráce 

a součinnosti ze strany ŘO. Olga Letáčková uvedla, že problém bude zejména spočívat v nastaveném 

mechanismu jednání Výboru pro digitální agendu pod ÚV, kterého se často účastní za resorty lidé, 

kteří neřeší problematiku fondů EU a ŘO se pak potýkají s absencí informací. Je potřeba apelovat na 



 

ÚV, aby na jednání zdůrazňovali důležitost předávání informací v rámci resortů. Kateřina Neveselá 

doplnila, že u broadbandu posunul ŘO vyhlášení výzev na začátek tohoto roku vzhledem k nutnosti 

dopracování hodnotících kritérií.  

 

4. Různé 
 

a) Informace o aktivitách v oblasti strategického řízení a plánování 
 

David Škorňa informoval o vybraných aktualitách v oblasti strategického řízení, a to dvou nových 

projektech MMR hrazených z OP Z: 1) projekt Mapování strategické práce, jehož cílem je analýza 

stavu strategické práce ve veřejné správě ČR, a 2) projekt Vzdělávací program STRATeduka zaměřený 

na vytvoření vzdělávacího programu ke strategickému řízení vč. tvorby strategických dokumentů; 

v rámci projektu bude program pilotně školen, evaluován a připraven k akreditaci. MMR oba projekty 

od počátku přípravy komunikuje i s partnery přes Expertní skupinu – např. s Asociací krajů ČR. Dále 

informoval o tom, že v prosinci 2016 se konalo další jednání Expertní skupiny pro strategickou práci. 

Byla na něm představena verze Typologie strategických a prováděcích dokumentů, která by se měla 

stát součástí Metodiky přípravy veřejných strategií. Cílem této typologie je sjednotit přípravu 

a podobu strategických dokumentů, zejména co do obsahových charakteristik, terminologie atd. Byla 

započata spolupráce s kolegy ze Slovenska, kteří projevili zájem o Metodiku přípravy veřejných 

strategií - v prosinci 2016 navštívila MMR slovenská delegace; metodiku kolegové využijí na 

Slovensku a bylo dohodnuto sdílení dalších informací a nástrojů strategické práce. Informoval dále 

o tom, že v Databázi strategií jsou k dispozici strategické mapy resortů a krajů, umožňující přehled 

strategických dokumentů a jejich hierarchizaci v rámci resortů i krajů; včetně vazeb na zákony. Tato 

uživatelsky snadná pomůcka umožňuje orientaci úředníkům, politikům i veřejnosti. Pro potřeby 

sledování a hodnocení příspěvku ESI fondů k naplňování jednotlivých strategií jsou i nadále 

dopracovávány vazby mezi ESI fondy a strategiemi, vazby budou následně nasazeny do MS, aby bylo 

možné poté příspěvek ESIF ze strany gestorů strategií zhodnotit. Pokud jde o strategický rámec 

„Česko 2030“, klíčová bude jak jeho implementace v rámci ČR, tak jeho obsah pro nastavení priorit 

a cílů pro období po roce 2020 pro oblast ESI fondů. Na tomto chce MMR stavět Národní rozvojový 

plán pro další období a kvalita implementace dokumentu Česko 2030 toto může zásadně ovlivnit. 

Obecně má ČR problém s prováděním strategií než s vydefinováním obsahového rámce, i zde bude 

nutné do budoucna vyžadovat, aby strategie byly lépe implementovány. Olga Letáčková zmínila také 

důležitou roli komunitárních programů a toho, jak bude ČR schopna tyto prostředky čerpat. MMR 

v kontextu příprav období 2021+ zpracovalo analýzu komunitárních programů (na tomto odkaze lze 

nalézt výstupy). Miroslav Rathouský potvrdil, že ČR má mnoho strategií, přičemž hlavním problémem 

je, že nejsou implementovány a řízeny. 

  

http://www.dotaceeu.cz/cs/Fondy-EU/2014-2020/Dohoda-o-partnerstvi/Synergie-a-komplementarity/Analyza-programu-EU-v-souvislosti-s-doplnkovosti-s-programy-ESI-fondu


 

b) Informace o stavu projednávání novelizace stavebního zákona (SZ) 
 

Marcela Pavlová informovala o stavu projednávání návrhu novely SZ, který v září 2016 schválila vláda 

a který následně prošel v říjnu 2016 1. čtením v Poslanecké sněmovně. Návrh novely byl poté 

přidělen 3 výborům k projednání; bylo podáno 260 pozměňovacích návrhů – k vlastnímu SZ i k dalším 

zákonům (kterých je přes 40 a tvoří s novelou SZ „balíček“). Byly např. podány návrhy týkající se 

kompenzačních opatření, posuzování vlivu na životní prostředí (podpisy na listině, dotčená 

veřejnost), vodních děl, náboženských staveb aj.  Byl podán i pozměňovací návrh, aby MMR stanovilo 

vyhláškou důležité stavby, nad nimiž by experti z řad autorizovaných osob vykonávaly dohled po 

celou dobu výstavby. Další z návrhů se týká prodloužení lhůty obcím pro schválení nových územních 

plánů (původní lhůta do roku 2015 byla již dříve prodloužena do roku 2020; nynější návrh je do roku 

2031; podle informací MMR je důvodem situace v Praze, Brně a Mladé Boleslavi). Informovala 

o semináři v Poslanecké sněmovně (26. ledna 2017 od 9.00 hod.), jednání Hospodářského výboru 

(8. února 2017 od 9.00 hod.), o jednání Výboru pro životní prostředí (8. února 2017 od 10.00 hod.) 

a o jednání garančního Výboru pro veřejnou správu a regionální rozvoj (1. února 2017).  

 

Jaroslav Šulc zmínil nutnost přípravy úplně nového SZ. Marcela Pavlová doplnila, že MMR se zabývá 

koncepčně novou úpravou stavebního práva, jejíž teze představí ministryně Karla Šlechtová vládě 

během 1. pololetí 2017. Zdůraznila, že půjde o rekodifikaci stavebního práva jako celku, což vyžaduje 

zásadní politickou shodu a vůli. Miloslav Mašek informoval o návrhu Svazu podnikatelů ve 

stavebnictví, aby plénum RHSD vyzvalo vládu, s cílem zlepšení situace v investiční výstavbě, aby byl 

ještě v roce 2017 položen základ souboru legislativních a organizačních opatření zahrnujících věcný 

záměr nového SZ i přehodnocení pravomocí státních orgánů ve smyslu soustředění kompetencí (pro 

řešení investiční výstavby) do jednoho orgánu. Zdůraznil, že stavebnictví jako sektor by mělo 

reflektovat digitální revoluci – umožňovat elektronická podání žádosti o stavební povolení, e-

komunikaci úřadů mezi sebou bez nutnosti „obíhání“ úřadu investorem apod. 

 

c) Informace o přípravě implementace Nové agendy pro města 
 

Olga Letáčková informovala, že rozeslaný dokument (v angličtině i v češtině) Nová agenda pro města 

byl schválen v říjnu 2016 na konferenci OSN Habitat III v Quitu po 2letém vyjednávání. Zdůraznila, že 

ČR – jako jedna z 10 zemí v Byru – má na úspěšném vyjednání a schválení značný podíl, a doplnila, že 

celosvětové konference OSN o bydlení a rozvoji měst se konají jednou za 20 let. Informovala o tom, 

že MMR připravuje návrh implementačního plánu Nové agendy pro města pro ČR a připravuje na 

konec května 2017 (datum zhruba kolem 18. května) velkou mezinárodní konferenci k podpoře 

propojení aktivit OSN s aktivitami EU, zejména s ESI fondy jako nástrojem podpory rozvoje měst. 

MMR pozve hosty opět z 56 zemí regionu Evropské hospodářské komise OSN se sídlem v Ženevě, 

stejně jako hosty z EU. Hlavní cílovou skupinou budou partneři v rámci ČR na všech úrovních. Daniela 

Grabmüllerová doplnila, že MMR má ambice provázat plnění cílů Nové agendy pro města i s cíli 

Městské agendy pro EU (schválené v roce 2016 všemi 28 státy EU) a se závazky Agendy 2030 

obsahující cíle udržitelného rozvoje (a představující rámec pro připravovaný dokument ČR 2030). 



 

5. Shrnutí a závěr 
 

 PT RHSD vzal na vědomí informace o stavu dočerpání prostředků EU 2007–2013 
a o vývoji implementace programů období 2014–2020 

 PT RHSD vzal na vědomí informace o stavu plnění předběžných podmínek.  

 PT RHSD vzal na vědomí informace o aktivitách v oblasti strategického řízení 
a plánování. 

 PT RHSD vzal na vědomí informace o stavu projednávání novelizace stavebního 
zákona a o aktivitě MMR v oblasti nové stavební legislativy, kterou vládě ministryně 
pro místní rozvoj představí během 1. pololetí 2017. PT RHSD vzal také na vědomí 
informaci o návrhu Svazu podnikatelů ve stavebnictví týkajícího se zlepšení situace 
v investiční výstavbě souborem legislativních a organizačních opatření. 

 PT RHSD vzal na vědomí informace o přípravě implementace Nové agendy pro města. 
 

 
*  *  * 

 


